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a r m a n m e l i . i r سخنگوی دولت:
مسیری که رفتیم، اشتباه نبود

 دولت آینده راه دشواری در پیش دارد
گفت و گــــو

صباح زنگنه در گفت و گو با »آرمان ملی«:  

 قدرت های فرامنطقه ای
 تنش دریایی ایجاد کرده اند 

   اجلاس بغداد برای نزدیک کردن کشورهای منطقه است

آرمان ملی: سخنگوی دولت با بیان اینکه 
گفتمان دولت یازدهم، براساس ضرورت های 
دوره حیات سیاسی و اجتماعی ایران در دهه 
۸۰ شکل گرفت، اظهار داشت: در سال ۹۲ 
گفتمان اعتدال، یک نیاز برای کشور بود. این 
نیاز براساس دو معضل به وجود آمده است؛ یکی 
گرایش های قطبی فاصله دار افراطی و تفریطی 
نسبت به مسائل خارجی و نیز در داخل، قطبی شدن 
شدید جناح های سیاسی و نیاز جامعه به دیدگاهی 
متعادل برای حل مسائل خارجی و آرامش در 
داخل و همین طور تفرقه در میان ملت های منطقه 
و مسلمانان، که خود محصول افراط گری ها و 
تفرقه افکنی های درون و بیرون از امت اسلامی 
بوده است. علی ربیعی در آخرین نشست خبری 
خود گفت: ما در دهه های گذشته،  این تجربه را یاد 
گرفته ایم که از راه افراط و تفریط نمی شود کشور را 
اداره کرد. دولت برآمده از ایده اعتدال به قدری به 
این ایده معتقد بود که رئیس جمهور در طول این 
مدت از مدیرانی با گرایش های مختلف در دولت 
بهره برد و از آنان دعوت به کار کرد و در تمام هشت 
سال گذشته کوشید از جاده اعتدال منحرف نشود. 
وی افزود: در عرصه خارجی پایبندی به گفتمان 
اعتدال چیزی نبود جز پایبندی به منافع ملی، 
ایستادگی در برابر زورگویی؛ اما تعهد به تعامل 
مبتنی بر احترام و منافع متقابل با جهان. واقعیت 
این است که اعتدال، ضرورت و نیازی تمام نشدنی 
است. ربیعی اظهار کرد: هرچند به علت موانع 
داخلی و خارجی نتوانست در برخی موارد موفق 
بشود. دولت در این هشت سال ، آثار قابل توجه 
و به یاد ماندنی در تاریخ ایران بر جای گذاشت و 
ثبت کرد؛ موفقیت هایی که به خوبی دیده نشد. 
وی با تاکید بر اینکه البته دولت ناکامی هایی 
هم داشت که بخشی از این ناکامی ها به علت 
نارسایی های طبیعی بود که در هر دولتی و هر 
قوه ای می تواند وجود داشته باشد،  تصریح کرد: 
بخش عمده دیگر اما ناشی از موانعی بوده که به 
دولت  تحمیل شده است. البته موضوعاتی هم 
که در آنها به موفقیت دست یافت نیز معمولا با 
بی مهری جناح های سیاسی مخالف دیده و شنیده 
نشد. سخنگوی دولت با بیان اینکه قضاوت در مورد 
دولت های یازدهم و دوازدهم، بدون دیدن »عوامل 
خارجی و موانع داخلی« و ارزیابی عملکردش، 
بدون تقسیم این مدت به دو دوره زمانی، تبیینی 
منصفانه و درست نخواهد بود، اظهار کرد: دولت 
با این تحلیل که کشور نیازمند توسعه است و در 
سایه پیشرفت و توسعه و بزرگ شدن اقتصاد امکان 
تحرک های اجتماعی فراهم می شود، برنامه های 
خود را در سایه سه جهت، رشد و توسعه، گسترش 
عدالت و فقرزدایی در نظر گرفته است. وی یادآور 
شد: ما برای دستیابی به عامل اول،  نیازمند 
سرمایه گذاری های متعددی بوده ایم. بنابراین با 
مشی اعتدال در سیاست خارجی، به سمت زدودن 
ایران هراسی شکل گرفته پیش رفته ایم و در یک 
روند پرافتخار، ایران، یک تنه در برابر ۶ قدرت 
جهان قرار گرفته و آنان را به تعامل به ایران در 
موقعیت برابر و توام با احترام، واداشته است. وی 
با بیان اینکه اعتدال در روابط خارجی ، به معنای 
فراموش کردن دشمنی ها و بدخواهی هایی نبوده 
که علیه ملت ما روا شده ؛ بلکه به معنای حرکت 
در مسیر منافع ملی است، تصریح کرد: با تصویب 
برجام و موفقیت دولت، هیچ کس نمی تواند رشد 
اقتصادی ای را که از این طریق در سه سال اول 
دولت یازدهم، نصیب کشور شده،  نادیده بگیرد.  
هیچکس نمی تواند پیشی گرفتن مزد بر تورم را 
منکر بشود. هیچ کس نمی تواند خدمات مربوط به 

سلامت را نادیده بگیرد.
 مواجهه دولت آتی با چالش های سه گانه  
ربیعی با تاکید بر اینکه وقتی از دولت تدبیر برای 
حل بحران ها حرف می زنیم، سخنی گزاف و یک 
ادعای توخالی نیست، گفت: دولت با دو پدیده، که 
هریک به تنهایی مظهر افراطی گری در جهان است، 
مواجه بود؛ یکی داعش و دیگری ترامپ. این دو، 
 مصداق افراطی گری و برهم زننده تعادل در جهان 
بودند. اگر دولت برخورد غیرمدبرانه با این دو پدیده، 
که نماد افراطی گری در جهان هستند، می داشت، 
 منجر به شعله ورشدن جنگ های فرقه ای و مذهبی 
در برخی جوامع اسلامی می شد و نیز سبب تسلط 
افراطی گری به نام اسلام انحرافی در منطقه می شد 
که تنها بدخواهان امت مسلمان را خوشحال 
می کرد. سخنگوی دولت با بیان اینکه البته بسیاری 
پیش بینی وضعیتی بدتر از این و فروپاشی ایران را 
داشته اند، ولی نه تنها اقتصاد ایران فرو نپاشید؛ بلکه 
در سال ۹۹به رشد هم رسید، یادآور شد: هرچند 
همزمان، به زندگی مردم لطمه اقتصادی ناشی 
از تحریم نیز وارد شد و این موضوعی جدی برای 
دولت بود. برای همین سیاست های حمایتی از 
سوی دولت، پیگیری شد که همسان سازی حقوق 
بازنشستگان، ارائه بسته های حمایتی به گروه های 
ذی نفع و افزایش حقوق کارگران و گروه های مورد 
حمایت از جمله این برنامه ها بود. وی ادامه داد: با 
همه این اتفاقات،  تحریم و عدم دسترسی به منابع،  
بر اقتصاد عادت کرده به درآمدهای ارزی بالا،  
زندگی را برای مردم و کار را برای دولت ، دشوار 
ساخت و مردم هنوز در آثار ناشی از تحریم به سر 
می برند. امروز در پایان دولت می خواهم بگویم 
تحریم باعث به هم  خوردن تعادل  قیمت بسیاری 
از کالاها در بازار شد. سخنگوی دولت با بیان اینکه 
این مسیری را که ما رفته ایم ، اشتباه نبوده است، 
تصریح کرد: هنوز هم می گوییم اعتدال،  تنها راه 
موفقیت و غلبه بر موانع است. برای موفقیت دولت 
سیزدهم دعا می کنیم. دولت آینده راه دشواری در 
پیش دارد. باید همگان انتظارات منطقی از دولت 
آینده،  داشته باشیم. دولت آینده هم، در شرایط 
تحریم قرار دارد.  تحریم، حقیقتی انکارناپذیر است. 
وی تاکید کرد: دولت آتی با چالش های سه گانه  
امروز دولت دوازدهم نیز روبه رو خواهد بود. تغییرات 
آب وهوایی و خشکسالی، امری واقعی است و جدی. 
بدون تردید نمی توانیم با عادات مالوف ،  مسیر را 
ادامه دهیم. ربیعی با اشاره به تجربه ما در ۸ سال 
اخیر خاطر نشان کرد: تنها راه موثر برای مواجهه با 
این چالش ها مدارا، عقلانیت و سختکوشی است 
که می توان با آن بر مشکلات فائق شد. وی ادامه 
داد: طی حدود ۲۸ ماه سخنگویی دولت اعتدال، با 

مسائل متعدد داخلی و خارجی روبه رو بود ه ایم.

گــــزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
نخست وزیر عراق به دنبال برگزاری 
کنفرانسی منطقه ای با حضور کشورهای 
همسایه و چند کشور دیگر است. طبق 
گفته رسانه های عربی در همین راستا مصطفی الکاظمی 
دستور تشکیل کمیته ای در هیات دولت متشکل از چند 
مشاور و مقام وزارت خارجه به ریاست قائم مقام وزارت امور 
خارجه عراق، برای انجام تدارکات لازم برای برگزاری این 
نشست را داده است. به نظر می رسد عراق قصد داشته باشد 
تا در این اجلاس از ایران، ترکیه، عربستان، کویت، اردن، 
سوریه و چند کشور تأثیرگذار دیگر عربی و نیز چند کشور از 
اتحادیه اروپا دعوت  مل آورد. از سوی دیگر یک مقام بلندپایه 
عراقی عنوان کرده است که هدف از برگزاری این کنفرانس 
به میزبانی بغداد، نزدیک کردن دیدگاه  ها درخصوص مسائل 
امنیتی و سیاسی مهم میان کشورهایی است که با یکدیگر 
اختلافاتی دارند. این مقام وزارت خارجه عراق با اشاره به 
اینکه قرار است این کنفرانس در اواخر ماه جاری میلادی 
یا اوایل ماه آینده برگزار شود، اذعان کرده است که هنوز 
هیچ دعوتی از کشورها انجام نشده و موضوع در مرحله 
تهیه محورها و پرونده های مربوط به کنفرانس است، اما 
انتظار می  رود که همه کشورها به این دعوت پاسخ مثبت 
دهند و معلوم نیست که مشارکت در چه سطحی باشد. این 
تلاش های دیپلماتیک از یک سو و تنش های دریای روزهای 
اخیر از سوی دیگر آینده خاورمیانه را در حالتی ابهام برانگیز 
نگه داشته است. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« 
گفت و گویی با صباح زنگنه، تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل 

داشته است که در ادامه می خوانید.
 تلاش عراق برای تشکیل اجلاس منطقه ای 
می تواند منجر به تغییری جدی در وضعیت خاورمیانه 

باشد؟
خاورمیانه امروز سرشار از تنش و بحران است و حضور 
نیروهای نظامی غربی در منطقه هرگز نتوانست ثبات و 
آرامش را برای خاورمیانه به ارمغان آورد. منحنی ثبات یا بی 
ثباتی در منطقه خاورمیانه امروز قابل ترسیم است و طبق 
همین برآیند است که امروز می توان دید که چه فراز و نشیب 
فراوانی داشته است. خاورمیانه برای عبور از این وضعیت نیاز 
به یک همکاری و هم افزایی دارد و مشخصا بدون این امر 
نمی توان وضعیت امروز خاورمیانه را تغییر داد. در این میان 
هر چه اجازه دخالت به نیروهای خارج از منطقه بیشتر داده 
شود، عملا خاورمیانه به سمت باتلاق کشانده خواهد شد. 
دخالت های فرامنطقه ای در دهه های اخیر نشان داده است 
که هیچ گاه منجر به استقرار صلح و ثبات نمی شود. در این 
میان تلاش هایی از سوی برخی کشورهای منطقه در دستور 
کار قرار گرفته است که در هفته های اخیر یکی از جدی ترین 
پیگیری ها از سوی عراق صورت گرفته است. اگر این اراده به 
صورت واقعی وجود داشته باشد که در رویه ها تغییری ایجاد 
شود، مسلما ایران نیز به صورت جدی وارد عرصه می شود 
هرچند که تا امروز نیز بارها ایران طرح هایی را برای صلح 

ارائه داده است. 
 تنش های دریای اخیر به این روند آسیب وارد 

می کند؟
حوادثی که در ماه های اخیر در آب های بین المللی منطقه 
رخ داده، ناشی از دخالت های قدرت های فرامنطقه ای است. 
در این میان رژیم صهیونیستی به دنبال این است که از این 
وضعیت سوءاستفاده کند و با تشدید تنش ها برای خود 
منافعی تعریف کند. اسرائیل به دنبال این است که بهانه هایی 
برای خود تراشیده و اهداف استراتژیک خود را محقق کند. 
به عنوان مثال یکی از اهداف آنها دسترسی به مسیرهای مهم 
دریایی و سلطه بر آن هاست و در همین راستا امروز شاهدیم 
که قصد دارد تا بر سازمان های اطلاعاتی کشورهای جنوبی 
خلیج فارس سیطره پیدا کند تا به ایران ضربه وارد کند و از 
این ابزارها به نفع خود استفاده کند. امارات و بحرین نیز 
امروز مدنظر آن هاست. اسرائیل همچنین به دنبال این است 
که کانال سوئز را از حیز انتفاع ساقط کند. آن ها با مصر و 
اردن قراردادهایی دارند، اما به این قراردادها نیز پایبند نبوده 
و به دنبال کسب منافع بیشتر از آن هاست. اسرائیل به دنبال 
جایگزین برای کانال سوئز است و حتی قصد دارد برای بنادر 
اردن محدودیت هایی ایجاد کند تا انتفاع این کشورها را به 
نفع خود مصادره کند. گرد و غبار این تنش ها زمانی فروکش 
می کند که مسئولان کشورهای منطقه اولویت بندی کرده و 

منافع منطقه را در اولویت قرار دهند. 
 گره ایجاد شده در مذاکرات وین خللی در 
تلاش های منطقه ای برای ایجاد صلح در خاورمیانه 

ایجاد می کند؟
مذاکرات وین یک روند موازی است و شاید در تحولات 
مهم آینده خاورمیانه تاثیر زیادی ایجاد نکند. ایران باید 
منافع خود را به خوبی در منطقه تشخیص دهد و موارد 
مختلف را نباید به یکدیگر گره زد. اینکه اگر در یک مبحثی 
گره ای ایجاد شد نباید مانع حرکت دیپلماتیک ما در سایر 
عرصه ها باشد. برخی کشورهای عربی به اشتباه تصور 
می کنند که اگر مذاکرات وین به نتیجه نرسد، شرایط آن ها 
بهترمی شود و بهتر می توانند از فضای ایجاد شده استفاده 
کنند. در حقیقت این تصور به دور از عقلانیت است و 
مشخصا برای ایران حفظ امنیت و تامین منافع ملی خود از 
اهمیت بسزایی برخوردار است. تامین منافع منطقه نیز برای 
ایران مهم است و این اهمیت دارد که کشورهای منطقه نیز 
برای کل منطقه آرامش طلب کنند. باید از این فرصت ایجاد 
شده در بغداد برای تنظیم روابط خود با ایران به بهترین 
شکل استفاده کنند. در این میان باید توجه داشت که ایران 
تمایل ندارد عربستان را که یکی از رقبای خود در منطقه 
می داند را تضعیف کند و حتی ایران تلاش می کند اعتبار 
عربستان را نگه دارد و بیش از این عربستان ضایع نشود. امروز 
توپ در زمین عربستان است و باید یک تصمیم جدی برای 
حل مشکلات گیرند و از این وضعیت ابهام آمیز فاصله گیرند. 
ایران دوست ندارد هیچ کشوری در مسیر تزلزل قرار گیرد و 

همواره تلاش کرده است تا تنشی نیز ایجاد نشود.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: منتخب شورای ششم تهران 
اظهار کرد: ارائه برنامه های کاندیداهای شهرداری هنوز به اتمام 
نرسیده و چند نفر باقی مانده اند. ناصر امانی در پاسخ به این سوال 
که رای گیری نهایی چه زمانی انجام می شود، گفت: پیش بینی ما 
این است که روز چهارشنبه رای گیری به پایان برسد و شهردار 

تهران به عموم مردم معرفی شود.
 بذرپاش، بهشتی نشد

تا دیروز مهرداد بذرپاش را گزینه مهمی برای تصدی شهرداری 
تهران می دانستند. شعارش برای جلوس بر کرسی شهردار را 
شهر آرامش، عدالت و تعالی انتخاب کرده بود و به نظر می رسید 
با توجه به ارتقای جدید بذرپاش در طی سال ها فعالیتش ، انتخاب 
او به عنوان شهردار را بعید نمی کرد، اما دیروز انصراف خود برای 
تصدی کرسی شهردار تهران را اعلام کرد. مهرداد بذرپاش روز 
گذشته طی نامه ای به مهدی چمران انصراف خود را از گزینه های 
تصدی شهرداری تهران اعلام کرد. متن این نامه در ذیل آمده است: 
»نظر به ضرورت انسجام در جبهه انقلاب و نیز حضور دلسوزانی 
که خود را برای خدمت در شهرداری تهران عرضه کرده اند و ضمن 
تشکر از حسن نظر اعضای منتخب شورای شهر تهران به اینجانب، 
بدین وسیله انصراف خود را از حضور در این عرصه اعلام می نمایم و 
امیدوارم بهترین انتخاب را انجام دهید که واقعا در شان شهروندان 
شریف تهران باشد و در خدمت به این مردم خوب و قدرشناس، 
از هیچ تلاشی فرو نگذارد. وآخر دعوانا ان الحمدا... رب العالمین«. 
پس از انتخاب احمدی نژاد به عنوان شهردار تهران در سال ۸۱، وی 
اقدام به تأسیس گروه مشاوران جوان شهردار تهران به عنوان حلقه 
رابط میان شهرداری تهران و جوانان کرد و از بذرپاش جهت ریاست 
این گروه دعوت به عمل آورد. مهرداد بذرپاش در فروردین ۱۳۸۶ 
به عنوان مدیرعامل شرکت پارس خودرو انتخاب و با حکم احمد 
قلعه بانی، مدیرعامل وقت سایپا به این سمت منصوب شد. وی در 
تاریخ اول مرداد ۱۳۸۸ طی حکمی به سمت معاون رئیس جمهور 
و رئیس سازمان ملی جوانان منصوب و در تاریخ یکشنبه ۲۸ آذر 
۱۳۸۹ در جلسه هیات دولت برکنار شد. پس از آن در انتخابات 

نهمین دوره مجلس شرکت کرد و پیروز شد. در نهایت هم در 
اول مرداد ۱۳۹۹ به عنوان رئیس دیوان محاسبات با ۱۵۸ رأی 

نمایندگان انتخاب شد.
 چه کسی شهردار می شود؟

نام های زیادی برای تصدی شهرداری تهران مطرح هستند که 
دو نفر از این افزاد یعنی سردار و بذرپاش انصراف داده اند و اکنون 
نام دو گزینه بیش از همه مطرح می شود. نخست علیرضا زاکانی 
و دیگری مازیار حسینی که به نظر می رسد گزینه نخست تمایل 
بیشتری برای جلوس بر کرسی ریاست بهشت را دارد. زاکانی در 
انتخابات ریاست جمهوری اخیر به عنوان کاندیدا وارد عرصه شد و 
سپس به نفع رئیسی کنار رفت و جلوس بر کرسی پاستور هنوز در 
ذهن او جا دارد .از آنجا که شهرداری تهران یکی از ارزشمندترین 
کرسی ها در معاملات پشت پرده سیاست است و می تواند بهترین 
پیشنهاد برای افرادی باشد که خود را در قد و قواره نامزدی برای 
ریاست جمهوری می دانند، پس پر بیراه نیست که زاکانی هم 
بخواهد مسیر طی شده احمدی نژاد را طی کند یا شاید حتی 
انگیزه داشته باشد که مانند قالیباف ریاست مجلس در دوره های 
بعد را در دست گیرد. زاکانی که این روزها انتقادات زیادی نسبت 

مدیریتش در مرکز پژوهش ها وجود دارد عزم حضور در 
شهرداری تهران را کرده است. او که هیچ سابقه اجرایی 
ندارد با معرفی به عنوان یکی از گزینه های شهرداری 
تهران نگرانی هایی را حتی در میان بدنه مدیریت شهری 
ایجاد کرده است، اما ظاهرا منتخبان شورای شهر ششم 

هم نظر مساعدی بر شهردار شدن زاکانی دارند؛ 
چنانکه ناصر امانی منتخب شورای ششم 
تهران درباره ارائه برنامه علیرضا زاکانی به 
باشگاه خبرنگاران گفت: زاکانی به تمام 
حوزه های شهرداری پرداخت، اهداف و 
چالش های تهران را بررسی کرد و برنامه 
او بسیار جامع تر و مفصل تر از دیگران 
بود و همچنین به تمام سوالات هم 

پاسخ داد، در مجموع جلسه بسیار خوبی بود. منتخب شورای ششم 
تصریح کرد: او تاکید داشت که وظیفه محور هستم، هیچ  مسئولیتی 
را دنبال نکردم و چون بعضی از اعضا پیشنهاد دادند و ظرفیت خوبی 
برای خدمت رسانی در تهران وجود دارد، برنامه خود را ارائه دادم. 
همچنین روز یکشنبه رئیس موقت شورای ششم شهر تهران گفت: 
با توجه به اینکه سه گزینه تصدی شهرداری تهران از ۱۱ گزینه تا 
امروز برنامه های خود را ارائه نکرده اند و احتمال انصراف آن ها وجود 
دارد. مهدی چمران درباره آخرین وضعیت انتخاب شهردار تهران 
اظهار کرد: فرآیند بررسی برنامه گزینه های تصدی شهرداری تهران 
آغاز شده است و در نوبت صبح قرار بود آقای آبرومند حضور پیدا 
کند و برنامه های خود ارائه کند که در این جلسه حاضر نشد. وی 
تصریح کرد: همچنین دو گزینه دیگر از گزینه های تصدی شهردار 
تهران از جمله نیکزاد و علی آبادی نیز برنامه های خود را به شورا 
ندادند و این احتمالا به منزله انصراف این افراد است. در همین حال 
تسنیم نوشت: براساس اخبار غیر رسمی مازیار حسینی معاون فنی 
عمرانی شهرداری تهران در دوره قالیباف شانش بیشتری را در بین 

سایر گزینه ها برای تصدی شهرداری تهران دارد.
 هشدار اعضای فعلی به اعضای ششم

اعضای فعلی شورای شهر نسبت به انتخاب شهردار از 
سوی شورای شهر ششم هشدار می دهند؛ مانند محمدجواد 
حق شناس، عضو شورای شهر تهران که با اشاره به انتشار برخی 
از اسامی در ارتباط با کاندیداهای تصدی شهرداری تهران 
که نام شان در پرونده های تخلف ادوار گذشته شهرداری 
موجود است، گفت: انتظار می رود شورای شهر بر اساس 
کارآمدی، سلامت، پاکدستی و تعهد به منافع مردم 
انتخاب خود را صورت دهد؛ چراکه انتظار مردم 
از اعضای شورای شهر انتخاب شهرداری است که 
نظارت پذیر و متعهد به قانون باشد. حق شناس در 
این باره گفت: نمی توانیم رویکردی که در شورای 
شهر چهارم بود و شهر در اختیار گروه های 
خاص سیاسی قرار گرفت و فرصت های 
زیادی از دست رفت را دوباره تکرار 
کنیم. در آن ادوار شاهد شکل گرفتن 
پرونده های تخلفی بودیم که هم چنان 
به عنوان یکی از بزرگ ترین مسائل 

شهر وجود دارد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: بسیاری از 
جریان ها و گروه ها به گمانه زنی های مختلف 
در خصوص کابینه آینده پرداخته اند و هر کسی 
از ظن خود به این موضوع واکنش نشان داده 
است. لذا گرچه هنوز رئیسی کابینه خود را 
به طور رسمی معرفی نکرده اما اسامی بسیاری 
برای تصدی پست های مختلف دولت به میان 
آمده است که حتی شاید برخی به واقعیت 
تبدیل شده و به مقام و منصب برسند. با این 
حال از چندی قبل شاهد برخی تحرکات در 
باعث  بوده ایم که  نتخاب کابینه  ا خصوص 
شده شائبه ها پیرامون دولت سیزدهم بیش 
از گذشته شدت گیرد. چنانکه بعضی معتقدند 
برخی جریانات اصولگرا در پی تاثیر گذاری بر 
دولت رئیسی هستند و فشارهای خود را در 
جهت سهم خواهی از دولت  و رئیس جمهور 
منتخب افزایش می دهند. در حالی که رئیسی 
نتخابات و چه در بیانیه ها و  ز ا چه پیش ا
اظهارات مختلف خود پس از انتخابات بر این 
موضع تاکید کرده که وامدار هیچ جریان و 
حزبی نیست و تحت فشار قرار نمی گیرد. البته 
شاید این موضوع در خصوص جریان ها و احزاب 
سیاسی کار کرد داشته باشد؛ اما نوع رویکرد 
مجلس یازدهم به دولت سیزدهم در عین تعامل 
و همکاری ای که در ظاهر بیان می شود، بیشتر 
سهم خواهی و نفوذ در دولت است. چنانکه 
پیش از این نیز برخی مطرح کرده بودند اگر 
رئیس جمهور منتخب در مورد انتخاب کابینه 

با مجلس مشورت نکند آنها نیز در ماجرای 
رای اعتماد به نحو دیگری کار دولت را جبران 
خواهند کرد. البته به عقیده برخی مجلس در 
یک پیش درآمد زودهنگام قبل از روی کار 
آمدن رئیسی و دولتش طرح صیانت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی را که واکنش های 
بسیاری در پی داشته و با مخالفت هایی جدی 
از سوی قاطبه جامعه روبه رو شده است مطرح 
کرده تا به نحوی رئیسی را در مقابل عمل 
انجام شده قرار دهد و به عبارتی دود حاصل 
از نارضایتی های جامعه از این موضوع به چشم 
رئیسی برود. آنچه مسلم است رئیسی بارها 
نتخاب وزرای خود مبنی بر کارآمدی و  بر ا
شایسته سالاری تاکید داشته و باید دید در 
نهایت چه رویکردی برای مقابله با سهم خواهانی 
که قصد تاثیر گذاری بر کابینه سیزدهم دارند، 

اتخاذ خواهد کرد.
 دولت سیزدهم بر اساس شایستگی 

تشکیل شود
در خصوص  نیان  یرا ا امید  بنیاد  رئیس 
پیش بینی  خود از کابینه دولت سیزدهم و 
حضور اصلاح طلبان در این کابینه، اظهار کرد: 
من اطلاعی از کابینه دولت سیزدهم ندارم و 
اطلاعات من در حد اطلاعات رسانه هاست. 
قطعاً ما توقع نداریم که از اصلاح طلبان در رأس 
کابینه استفاده شود. محمد رضا عارف گفت: 
عموماً باید در چینش کابینه، شایسته سالاری 
مدنظر قرار گیرد و بین رئیس جمهور و اعضای 

کابینه باید اعتماد و صمیمیت وجود داشته 
باشد، بنابراین ما توقع نداریم که در رأس کابینه 
از چهره های شاخص اصلاح طلب استفاده شود؛ 
اما این توقع را داریم که بدنه دولت فعلی قلع و 
قمع نشود و دولت سیزدهم با استفاده از تمامی 
ظرفیت ها و براساس شایستگی، کارآمدی و 
شاخص های توانایی و اقتدار و همراهی تشکیل 
شود. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان 
اینکه دولت باید افراد کارآمد را به کار گیرد، 
بیان کرد: به نظر من بهتر است با سعه صدر روی 
توانایی افراد دقت شود. کسانی که موفق بوده اند 
و عملکرد مثبتی داشته اند و آمادگی همکاری 
با دولت را دارند، به کار گرفته شوند. وی تصریح 
کرد: اگر آقای رئیسی به شعارهایی که داده اند 
پایبند باشند و دولتی فراجناحی تشکیل دهند، 
ما خوش بین هستیم که دولت سیزدهم،  بتواند 

دولت موفقی شود.
 سهم خواهی مجلس از رئیسی

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با 
کابینه دولت سیزدهم و برخی سهم خواهی ها 
از دولت اظهار داشت: به رغم اینکه اصولگرایان 
بر هماهنگی میان دولت و مجلس تاکید کرده 
و عنوان می کنند این موضوع باعث افزایش 
کارآمدی می شود، اما من به آینده رابطه این 
دو نهاد در وضعیت فعلی خوش بین نیستم. 
دلیل بدبینی ام هم این است که مجلس و دولت 
جدید از افرادی هستند که تعامل و سازش با 
سایر افراد و جریان ها را بلد نیستند و همواره 

می خواهند مسائل شان را با قدرت و زور پیش 
ببرند.  احمد شیرزاد گفت: تا زمانی که این 
اعمال زور و قدرت علیه دولت روحانی بود تا 
یک جایی با همدیگر کنار می آمدند؛ اما اکنون 
ند بعید  که همه آن ها دور یک میز نشسته ا
می دانم راه و رسم کنار آمدن، سازش کردن و 
به نتیجه رسیدن برای اداره کشور را بلد باشند. 
این فعال سیاسی با بیان اینکه رفتار های مجلس 
پیش از شروع به کار رسمی رئیسی، نوعی 
خط و نشان کشیدن است، بیان کرد: رفتار های 
مجلس نوعی خط و نشان کشیدن برای دولت 
جدید است که بگویند آن چیزی که ما بخواهیم 
تصویب خواهد شد؛ هنوز کار به تخریب نکشیده 
است. مجلس فعلی یک مجلس اقتدارگرا است 
و اساسا با سازوکار های سازش و روش های 
دموکراتیک رابطه ای ندارد. از همین رو فکر 
می کنم با این شیوه ای که مجلس در پیش 
گرفته است کارشان با دولت به دعوا و اختلاف 
کشیده خواهد شد. نماینده مجلس ششم با 
بیان اینکه رئیسی در برخی از مواقع می خواهد 
با مجلس همراهی کند؛ اما نمی تواند، عنوان 
کرد: مجلس با جامعه همراه نیست و فراموش 
نکنیم که این مجلس، مجلس منتخب اکثریت 
جامعه نیست. دولت رئیسی رای بیشتری 
نسبت به مجلس دارد و مردم بیشتری از جامعه 
همراه او هستند؛ از همین رو او و دولتش به 
دنبال این خواهند بود که با جامعه همراه و 
هماهنگ شوند. وی ابراز داشت: ابراهیم رئیسی 
مدام در دوگانگی با مجلس گیر خواهد کرد و 
نه دولت رئیسی می تواند با مجلس همراه شود 
و نه مجلس می تواند با زور و قدرت، دولت را 
با خود همراه کند. مجلس فعلی صد درصد 
به دنبال سهم خواهی از دولت جدید است؛ 
هم سهم خواهی عمومی و هم سهم خواهی 
خصوصی. سهم خواهی عمومی شامل وزرا و 
مدیران عالی رتبه است و تصورشان این است که 
رئیسی برخلاف روحانی زیر بار خواسته هایشان 
می رود. در سطح خصوصی هم طبیعتا بسیاری 
از نمایندگان در شهرستان های خود سهم هایی 
را برای فرمانداری، مدیران بخش های صنایع، 
آموزش و پرورش و ... می خواهند. شیرزاد تصریح 
کرد: مجلس اصولگرا احتمالا کارشکنی های 

بسیاری در کار دولت رئیسی انجام دهد.

شهر تهران چهارشنبه کليد دار مي شود        بذرپاش از شهردار شدن انصراف داد 
  سابقه اجرایی برای شهردارشدن لازم نیست؟

 درب کارگزاران به روی
 علی لاریجانی باز است

تنش زدایی در عرصه 
جهانی میراث روحانی 

برای رئیسی است 

اگر تقاضای دولت جدی 
باشد، کمک می کنیم

 

/ تطبیق ص۳

یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی در خصوص 
اختلاف بین نهاد اجماع ساز و حزب کارگزاران اظهار داشت: در 
همه گروه ها و جریان های سیاسی اختلاف نظر وجود دارد ولی 
در حدی نیست که قابل طرح در رسانه ها باشد. کارگزاران با نهاد 
اجماع ساز کاملا هماهنگ بوده و هیچ اختلافی هم ندارند. روسای 
کارگزاران در جلساتی که در منزل آقای نوری تشکیل می شود 
و همه اصلاح طلبان هستند، حضور دارند و هماهنگی لازم بین 
اصلاح طلبان وجود دارد. سیدمحمود علیزاده طباطبایی درخصوص 
اینکه  آقای علی لاریجانی گفته می خواهد یک حزب واحد تشکیل 
بدهد و اینکه صحبت از پیوند با حزب کارگزاران شد، عنوان کرد: 
من هم شنیده ام که آقای لاریجانی می خواهند حزب تشکیل بدهند 
قطعا ایشان حزب خودشان را خواهند داشت. کارگزاران از همه 
اعضای اصلاح طلبان قدیمی تر است و هر کسی بخواهد به این حزب 
بپیوندد درب کارگزاران به روی همه باز است؛ ولی اینکه کارگزاران 

بخواهد برود و به جای دیگر متصل شود، بعید به نظر می رسد.

یک فعال سیاسی گفت: دولت آقای روحانی یک گرفتاری 
عمده داشت؛ آنکه ترامپ در آمریکا روی کار آمد و تحریم هایی 
حداکثری را علیه ایران وضع کرد؛ تحریم هایی که به نوعی 
فلج کننده بودند و همه امور اقتصادی ایران را دچار اخلال کرد. 
ایران دیگر نتوانست نفت خود را به فروش برساند و عملا انتقال 
پول هم مشکل شده بود. در تاریخ رابطه ایران و آمریکا سابقه 
نداشته است که آمریکا چنین فشاری را بر ایران وارد کرده 
باشد. محمد هاشمی رفسنجانی اظهار کرد: به هر حال دولت 
می توانست در شرایط تحریم ها با کشورهای همسایه ارتباط 
بهتری داشته باشد و نه تنها چنین امری رخ نداد، بلکه اسرائیل 
ارتباطش را با کشورهای عربی تحکیم کرد و تا مرز ایران آمد. وی 
با ذکر مهم ترین میراث روحانی برای رئیسی بیان کرد: مهم ترین 
میراث دولت آقای روحانی، تنش زدایی بین المللی است. دولت 
روحانی فرازوفرودهای بسیاری را تجربه کرد و مشکلات بسیاری 

را به چشم دید و مجموعا من دولت روحانی را ناموفق نمی دانم.

دبیر کل حزب جمهوریت با اشاره به اینکه همه دولت ها در نظام 
باید به احزاب توجه کنند، اظهار داشت: احزاب در قانون اساسی 
دارای جایگاه هستند و در چارچوب قانون فعالیت می کنند. 
دولت ها هم نباید خود را بی نیاز از احزاب بدانند یا اینکه فقط 
خود را محدود به یک حزب و جناح خاصی کنند؛ چون دولت 
نماینده کل ملت بوده و امانت همه ملت به او سپرده شده است و 
باید به بهترین شکل از آن نگهداری کند. رسول منتجب نیا گفت: 
احزاب عصاره اندیشه های سیاسی جامعه هستند و دولت ها از 
جمله دولت سیزدهم باید به احزاب توجه کند. احزاب می توانند 
بهترین نقاد و یاری رسان دولت باشند. وی تصریح کرد: چندی 
پیش از طرف دفتر آقای رئیسی پیامکی برای من ارسال شد که 
اگر پیشنهادی در حوزه مدیریت کشور و انتخاب اعضای کابینه 
دارم، ارائه دهم که البته چون فکر نمی کردم این درخواست 
جدی باشد، پاسخی ندادم، اما اگر بدانم درخواست کمک جدی 

است، حتما حزب به دولت رئیسی کمک فکری می کند.

»آرمان ملی« از نوع رویکرد مجلس یازدهم با دولت سیزدهم گزارش می کند:
 

تعامل از جنس 
سهم خواهی؟

   محمد رضا عارف: رئیسی به شعار فراجناحی بودن پایبند باشد
  احمد شیرزاد: رئیسی در دوگانگی با مجلس گیر خواهد کرد


